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NA SLOVÍČKO SE STAROSTOU… 
 
 

stejně jako měsíc březen je za námi i jarní plesová sezóna. Po několika letech 
proběhla konečně bez jakýchkoliv epidemiologických i vládních opatření. A tak bylo na 
každém, zda navštíví v lednu tradiční myslivecký bál, či v únoru ten hasičský a nebo 
v březnu, po dvouleté odmlce, ples dobročinný. 

Finanční výtěžek z něj putuje vždy tradičně pro naše nejmenší děti. Po odečtení 
všech nákladů jsme tak mohli paní ředitelce školy předat pěknou částku 17 813,- Kč. 
Za tuto částku i hladký průběh akce patří velké poděkování především všem, kteří se 
podíleli na organizaci této akce, jmenovitě například paní Jarmile Rysové, Tereze 
Cholevové, Tomáši Procházkovi či děvčatům z obce. 

Děkujeme také všem, kteří svými finančními a věcnými dary přispěli na tuto akci. 
Poděkování patří tradičním dárcům z Vápenky, paní Kozlerové, Staré gardě Tmaň, 
panu Kantorovi z firmy Beko, zahradnictví Šimek, VAKu Beroun, firmě Rumpold, MS 
Hora Tmaň, TJ VČS Tmaň, Ing. Radku Nedvědovi, COOP Hořovice, Kafárně 
Hostomice a všem ostatním drobným dárcům. Ještě jednou velmi děkujeme. 

Pro paní ředitelku Růženu Kybikásovou to byl zároveň poslední ples v této 
funkci. Jejím odchodem z pozice ředitelky naší školy  v ní ztrácíme osobnost, která pro 
toto zařízení udělala velmi mnoho a která se zasloužila o to, že škola i v nejtěžších 
obdobích vždy fungovala, jak nejlépe to bylo možné. Patří jí tak velké poděkování za 
její dlouholetou práci i za její obětavý a lidský přístup. Pevně doufáme, že její kapitola 
života spojená s touto školou ještě není u úplného konce. 

 

Měsíc duben začne ve znamení velikonočních svátků a je i plný zajímavých 
kulturních akcí v naší obci. Všichni jistě pevně věříme že již bude i plný sluníčka a jarní 
pohody. Přeji vám tedy krásné velikonoce a koledníkům bohatou pomlázku. 
 

starosta obce 
 



3 

 

 

Z HISTORIE OBCE 

Historia magistra vitae 
 

Historie je učitelka života … celá slavná věta zní v originále takto: Historia est 
testis temporum, lux veritatis, vita memoriae, magistra vitae, nuntia vetustatis – a 
v českém překladu: Historie je svědectvím času, světlem pravdy, životem paměti, 
učitelkou života, zvěstovatelkou dávných dob. Podívejme se v roce 2022 na historii 
Tmaně z tohoto pohledu a připomeňme si každý měsíc nějakou událost ze života 
Tmaně, Lounína, Slavík či Havlíčkova Mlýna a v jejím odkazu hledejme nápady, 
myšlenky a poučení pro úspěšné pokračování v díle předcházejících generací, díky 
jimž je dnes Tmaň dobré místo k bydlení. Tmaň si to určitě zaslouží … 

 
 

Tmaň na stránkách regionálního i celostátního tisku (4) 
Tmaň na stránkách regionálního i celostátního tisku – je až překvapující v kolika 
titulech najdeme zmínku o Tmani1.  
 

BUDOVATEL  
Orgán Okresního výboru Komunistické strany Československa a  

Okresního národního výboru Beroun 
 
Číslo 22 – 2. června 1961 

Co se děje pod Koněpruskými jeskyněmi. Kadeřábek, výstavba VČS.  
V současné době navštěvují různá místa našeho okresu desetitisíce lidí. Vedle Karlštejna se 
stávají nejvyhledávanějším místem jeskyně v Koněprusích. Výletníci obdivují krásy toho, co 
země dlouho skrývala. Z kusého výhledu si dělají současně vlastní představu o výstavbě, která 
se provádí bezprostředně pod jeskyněmi. Škoda, že jen naše velká vodní díla jsou v období 
výstavby přístupna veřejnosti. 
Zde, na výstavbě velkolomu Čertovy schody, by bylo nejméně tolik co obdivovat. Práce sedmi 
vysokozdvižných jeřábů, činnost bagrů, buldozerů, několika betonárek a armaturek, 
autojeřábů, provoz vlečky a celý pracovní ruch by každého upoutaly. Kdo však zná tempo na 
našich velkých stavbách, musel by si povšimnout, že tady se pracuje velmi pomalu. Důsledek 
toho je, že po stavbařích nebudou moc nastoupit včas montážníci. Je velmi vážně ohrožen 
úkol vlády, v roce 1962 postupně uvést celý závod do provozu. Manko ve stavební části 
dosahuje letos už hodnoty téměř 3 miliony korun. Hlavní příčinou je nedostatek pracovních sil 
u Konstruktivy, která stavbu jako generální dodavatel provádí. Aby bylo dohnáno zpoždění, 
bylo by třeba získat pro výstavbu o 300 pracovníků více. 
Přesto je možné uvádět desítky příkladů, kdy iniciativa lidí pomáhá zpožďování stavby 
snižovat. To platí zvlášť o pracovnících pardubického Průmstavu. Partu třinácti pracovníků 
vede s. Marvan. Jejich úkol je jasný. Do 14. června 1961 vybudovat 6 kusů sil pro vápenný 
hydrát. Jde o nový způsob výstavby – tažením betonové konstrukce v posuvném bednění. 
Úspora na šalovacím materiálu bude téměř 240 m3 dřeva. I když jim chybí 3 pracovníci, 
zavázali se dokončit poslední silo nejdéle do 10. června. Stěžují si na pomoc podniku 
v Pardubicích, který je nedostatečně zásobuje materiálem. Jinak by byli hotovi ještě dříve.  

 
1 Tímto tématem se zabývají čtyři díly Tmaňské čítanky – IV. díl – Berounsko + Berounský deník / 670 
stran, V. díl – A-D / 39 titulů / 562 stran, VI. díl – E-N / 64 titulů / 493 stran, VII. díl – O-Ž / 96 titulů / 449 
stran. 
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Před několika dny neměli vůbec jeden druh betonářské oceli. Tady se projevila stavbařská 
solidarita. Stavbyvedoucí národního podniku Konstruktiva soudruh Horáček jim materiál 
zapůjčil. Bez hospodářských smluv a předpisů je tu třeba někdy řešit vzájemné vztahy.  
V čem je základ úspěchů party soudruha Marvana? Především v příkladné organizaci práce a 
vzájemné soudružské pomoci. Soudruh Hurský, původně pekař, je sice už ve stavebnictví 11 
let. Pracuje jako omítkář, ale právě tak jako betonář, železář nebo tesař. Totéž platí o 
soudruzích Bláhovi, Hlínovi nebo o soudruhu Fidrovi, který je tesař, ale právě tak omítkář, 
betonář, železář. Denně se soudruzi před prací scházejí, aby si stanovili denní úkol. Není nikdy 
menší než smělý. Průměr pro postup výstavby sil byl z počátku 1,5 metru. V tyto dny už 
dosahovaly výkony až 2,2 metru. 
To je jeden z dobrých příkladů. Kolik by jich bylo, kdyby byl na stavbě plný počet pracovníků. 
Pak by nemuselo být ani řeči o ohrožení vládních termínů, jako dosud.  
 
Číslo 33 – 19. srpna 1961 

Úspěch tmaňských dojiček. 
Kolektiv pracovnic kravína v Jednotném zemědělském družstvu Mír, oddělení Tmaň, který pod 
vedením soudružky Piskáčkové soutěží již rok o titul Brigáda socialistické práce, dosahuje 
v práci i v soutěži velmi dobré výsledky. 
Každá soudružka ze sedmičlenného kolektivu má přesně rozdělenou práci. Na jednu připadá 
15 dojnic a 2 jalovice. Přitom si zorganizovaly pracovní směny tak, že každá má jednou týdně 
volný den.  
Tento způsob práce, který svým charakterem již hodně připomíná práci v průmyslu, se brigádě 
výborně osvědčil. Za I. pololetí vyrobila nad plán 10.000 litrů mléka. I finanční odměna za práci 
je dobrá. Pohybuje se kolem 10 – 12.000 korun ročně (bez naturálií). 
Při dobré úrovni práce nevázne ani mimopracovní činnost soutěžícího kolektivu. Soudružky 
navštěvují představení v pražských divadlech a před časem byly na exkurzi ve Švihově. 
Všechny se zúčastnily družstevní školy práce.  
Svůj podíl na těchto úspěších má i vedení družstva, které brigádě ochotně spomáhá při řešení 
jejich úkolů. 
 
Číslo 38 – 21. září 1961 

Slib celého kolektivu. –gy–.  
Ta stavba nezačala ani nepokračovala nejlépe. Obtíží bylo až nad hlavu. Nejdříve nebyla 
dobře připravena a důsledky toho se brzy objevily. Nedostatečný geologický průzkum – a 
základy, plánované na hloubku pěti metrů, bylo nutno prodloužit o dalších pět metrů. A to se 
střílením, které mohlo způsobit sesouvání horniny, nýbrž ručním kopáním. Dovedete si 
představit, kopat pět metrů kamene ručně? 
Takových nedostatků bylo víc. Bylo, ale jistě už nebude. Výstavba velkolomu Čertovy schody 
ve Tmani prožívá v těchto dnech svůj obrodný proces. Pravda, nestalo se to přes noc, bylo 
k tomu potřebí doby, ale vyvrcholením toho procesu se stala prověrka efektivnosti. 
Celostaveništní výbor Komunistické strany Československa, když hledal cesty ke splnění 
úkolu, jejž před každého komunistu postavil ústřední výbor strany, odhalit prověrkou 
efektivnosti všechny rezervy ve výrobě a v hospodaření, a tak připravit plán na příští rok, 
položil soudruhům z Králodvorských cementáren jedinou otázku: co je třeba učinit, aby těžba 
saturačního vápence mohla být v příštím roce nejen zahájena, nýbrž i v plánovaném množství 
splněna. 
Na tuto jedinou otázku byla ovšem desítka odpovědí, ale všechny vyúsťovaly v přesné 
dodržování nového harmonogramu, v němž by nebylo jediné stavební nebo montážní akce, 
jež by neměla vliv na splnění vládního úkolu příštího roku. 
Víte, harmonogram, to je takový řetěz, v němž jeden článek navazuje přesně na druhý, v němž 
nesmí být jediné mezery a kde je jeden článek stejně důležitý jako druhý. Nu, a teď si do tohoto 
harmonogramu vložte celou tu obrovskou škálu úkolů pracovníků Konstruktivy, Přerovských 
strojíren, Elektrotechnických závodů, Keramoprojektu, Transporty a mnohých dalších, zkrátka 
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všech, kteří se na stavbě velkolomu podílejí. Jsou to desítky různých profesí – a přece je třeba 
jejich činnost sladit k jedinému cíli. 
A zde se projevila opět síla stranické organizace, pod jejímž vedením začali odboráři 
seznamovat celý kolektiv stavby s úkoly i s metodou, která povede k jejich splnění. Na 
Čertových schodech tak zaznělo poprvé slovo „sdružený závazek“ a tímto slovem dnes žije 
celá stavba. Vždyť tím, že k úkolům harmonogramu podávají své závazky technici, mistři i 
dělníci – stavbaři, montéři i strojaři ze všech podniků, vznikne již ne plán, jehož plnění by bylo 
věcí jen hospodářských pracovníků, nýbrž úkol, k jehož splnění se zavazuje celý kolektiv.   
Bylo to v úterý 12. září, kdy na kontrolním stranickém dnu byl přečten tento slib: „Zástupci 
dodavatelských organizací, investora, celostaveništního výboru strany a odborů zhodnotili 
dosavadní průběh příprav sdruženého závazku pro zajištění výstavby lomového hospodářství 
ve vládním termínu. Návrh sdruženého závazku byl do dnešního dne projednán na všech 
úsecích stavby. I v útvarech podniků, které stavbu provádějí. Stává se opatřením, vyplývajícím 
z prověrky efektivnosti, opatřením, jež má zabezpečit splnění úkolů plánu roku 1962 v těžbě 
vápence v množství 900.000 tun.“ 
Ne, nemusíte se dívat ještě jednou, jsou zde opravdu všechny podpisy těch, kteří se na 
výstavbě velkolomu podílejí. A tyto podpisy, pravda, v jiném pořadí, nejdete i pod dílčími 
závazky Konstruktivy, Přerovských strojíren, Transporty, Elektromontážních závodů i 
Keramoprojektu a investora, jímž jsou Králodvorské cementárny. Hle, kolik různých závodů, 
kolik různých profesí – ale dnes se všichni přihlásili ke splnění jediného cíle – dát našemu 
národnímu hospodářství v plánované době a v plánovaném množství surovinu, na níž čekají 
stavby i chemické závody. A to, že dnes se s tímto závazkem ještě více stmelil kolektiv 
budovatelů výstavby velkolomu, že problémy jednoho jsou problémem všech, je zárukou, že 
se chyby, které zpočátku byly na stavbě denním zjevem, více opakovat nebudou.  
 
Číslo 6 – 8. února 1962 

Ať jsou stále vzorem. Pavel Kovačík, tajemník Místního národního výboru ve Tmani. 
Výbor žen ve Tmani formálně existoval již dříve, ve skutečnosti však žádnou činnost nevyvíjel. 
Proto ani funkcionáři místního národního výboru nevěřili, že by ženy dokázaly trvale a 
cílevědomě pracovat, ovlivňovat a měnit život v obci, když v II. pololetí 1960 byl ustaven nový 
výbor žen. 
Dnes každý hovoří o práci výboru žen s úctou, každý uznává, že mnohé, čeho bylo docíleno 
v rámci obce a zejména JZD, bylo dosaženo zásluhou žen. 
Soudružky si vypracovaly plán činnosti a plní jej. Schůze nekonají samoúčelně, ale vždy na 
nich něco řeší a vyřeší. Projednávají-li úkoly družstva, pozvou předsedu nebo jeho zástupce. 
Problémy družstva projednávají často, neboť právě v pomoci družstvu vidí ženy jeden ze 
svých hlavních úkolů, a to nejen při špičkových pracích, ale během celého roku. 
Hezký kus práce vykonaly v akci získáváním závazků na počest 40. výročí založení 
Komunistické strany Československa. Celkem: ošetření 7,30 ha cukrovky, 396 hodin na sklizni 
sena, 1915 hodin na ostatní zemědělské práce a 645 hodin na zvelebení obce. 
Osm členek výboru žen ošetřilo 4,80 ha cukrovky, daly dobrý příklad ostatním občanům, a tak 
byla cukrovka včas vyjednocena a JZD vyhodnoceno jako jedno z nejlepších v našem okrese.  
V době špičkových prací účinně pomáhaly ženy v jednotném zemědělském družstvu a 
pomohly vysoko překročit uzavřené závazky. 
Bohatá je činnost žen i v komisích, které ustavily při výboru žen. Kulturní a školská komise 
pomáhala zajišťovat oslavy státních výročí, návštěvu divadel, filmových představení, 
přednášek; soudružky se staraly o tisk, propagaci, o školskou činnost a mimoškolní výchovu 
dětí. Zemědělská komise sledovala hospodaření a postup prací v JZD, jiná komise zásobování 
obce, hygienu a úpravu obce, tělovýchovná a zdravotnická komise prováděla nábor cvičenců 
a spolupracovala s Československým červeným křížem. Komise pro občanské záležitosti 
připravovala vítání nových občánků do života atd. Komise pro práci s mládeží dbala o zapojení 
mládeže do kulturního života v obci a sledovala celou činnost Československého svazu 
mládeže. 
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Ano, to všechno ženy. Není úseku života naší obce, kde by ženy aktivně a iniciativně 
nezasahovaly. Získaly bohaté zkušenosti, osvědčily vytrvalost a houževnatost v boji o nový 
život družstevní vesnice. Proto se souhlasem výboru žen zapojila rada místního národního 
výboru členky do komisí MNV. Tak se staly členky komisí výboru žen aktivistkami komisí 
národního výboru. 
O práci našich žen by se dalo ještě mnoho napsat, třeba jen jak zagitovaly soudružku 
Štěpánovou do kursu pro traktoristy, který s úspěchem absolvovala, jak se zapojily do 
košíčkové akce ve sběru vajec, jak navštěvují cikánské rodiny, jak pomáhají obci všude, kde 
je třeba. 
Pak že ženské nedovedou táhnout za jeden provaz, že se hašteří! Ty naše, i se všemi lidskými 
chybami, které máme všichni, už dokázaly, že se dovedou sjednotit ve společné snaze pro 
dobro celku, dokázaly vlastním příkladem přitáhnout do práce mnoho dalších. Věříme jim a 
spoléháme na jejich pomoc při všech budoucích úkolech; soudružkám Douskové, Pecharové, 
Štěpánové, Davidové, Svobodové, Klikové, Tlachové, Krejčové, Eliášové, Piskáčkové a 
předsedkyni Štěpánové ať jsou i v budoucnu vzorem ostatním.  
 
Číslo 11 – 15. března 1962 

Co říkáte, pane Serďuku? Karel Procházka. 
Čertovy schody. Ďábel prý kdysi na nich nechal své stopy. Ne, nebojte se, neotevíráme knihu 
pověstí. 
Čertovy schody, o kterých chceme dnes vyprávět, nemají totiž nic společného s minulostí. 
Pulzují uspěchaným lidským tepem, bzučením jeřábů, těžkým rytmem krumpáčů vedle strojů 
z posledního veletrhu, uchvacují výškami nových objektů a strhují svou velikostí. Ze shora 
vypadá stavba velkolomu jako malé mraveniště. Přesto však ještě letos dá tohle lidské 
mraveniště 900 000 tun vápence. Prvního července se roztočí kola kompletní těžební linky a 
prvního října se rozpálí šachtové pece, ze kterých vyjde první vápno. První vápno z Čertových 
schodů. Před XII. sjezdem Komunistické strany Československa. 
O oba tyto okamžiky vede teď každý člověk na stavbě tvrdý boj. Pevné vládní termíny zavazují 
všechny k odpovědnosti, vládní termíny a malá červená knížka v kapse mnoha z nich, která 
označuje příslušnost k veliké rodině těch, pod jejichž rukama přestává komunismus být 
fantazií. 
Chyby v projektu, nutnost nahradit na mnoha místech mechanizaci nebo třaskavinu lidskou 
silou a další, jak se říká objektivní příčiny, se postavily proti. Kdo zvítězí? 
LIDÉ. Kdybyste s nimi jen chvíli o stavbě mluvili, nebudete pochybovat ani vteřinu. Lidé z party 
soudruha Klána, kteří se zde rvou o titul, tesař Josef Franče, který za dobrou práci získal loni 
odznak ministra a který si stavbu zamiloval tak, že si už několikrát nechal prodloužit brigádu, i 
Olda Šlégr, předseda celostavebního výboru strany, a desítky a stovky dalších. Jejich jména 
sice nikdy nebudou v učebnicích historie, ale jejich společná práce bude žít ve štěstí příštích 
generací. 
Říkáme společné dílo, doslova. Ze začátku tu sice měla svůj píseček Konstruktiva, Přerovské 
strojírny, Teplotechna a jiné podniky. Termíny však závisejí na každém z nich. Každý z nich si 
potřeboval uvědomit, že je především pracovník stavby. K tomu je dovedla strana. Zakotvila 
ten pocit, to vědomí v každém člověku na stavbě, z něj vyrostl první sdružený závazek a dnes 
z něj vyrůstá druhý. I ten bude splněn. 
Čertovy schody. Naše stavba komunismu. Dává růst obyčejným lidem do neobyčejné výšky. 
Co říkáte, Serďuku, hrdino Arbuzovovy Irkutské historie? Nepatří i ti z Čertových schodů 
k vašim lidem, po nichž, až zemrou, zůstane DÍLO? A na to lidi nikdy nezapomenou. Až budou 
žít jednou v komunismu, to plak už vůbec nebude smrt, protože všechno, co lidi udělají, bude 
stokrát lepší než to, co jsme dokázali my.  
 
Číslo 15 – 12. dubna 1962 

Čertovy schody o stavbu XII. sjezdu. –kp–. 
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Výstavba velkolomu Čertovy schody prožívala v úterý dopoledne významné okamžiky své 
historie. Pracující stavby zde vyhlásili druhý sdružený závazek, který zajišťuje splnění 
ohrožených vládních termínů. Zároveň se přihlásili do soutěže o velký název „Stavba XII. 
sjezdu KSČ“. Prvního července bude zahájen zkušení provoz na první z pěti šachtových pecí 
a celého lomového hospodářství. Prvního října dají Čertovy schody republice vápno. 
Úsilí všech lidí na stavbě je vedeno cílem odstranit zpoždění zaviněné špatnou projekční 
přípravou, geologickými podmínkami i celou řadou dalších vážných příčin. Dodržet vládní 
termíny, které určují dokončit stavbu před XII. sjezdem. 
Ani tento úspěch však neznamená, že je všechno v pořádku. Lidé na stavbě se budou muset 
poprat ještě s mnoha obtížemi. Závazek je však pomůže odstranit.  
 
Číslo 16 – 19. dubna 1962 

Na Čertových schodech vlna neklesá. 
Minulý týden jsme přinesli zprávu o tom, že pracující na výstavbě velkolomu Čertovy schody 
uzavřeli sdružený závazek na splnění vládních termínů, kterým se přihlásili do soutěže o 
„Stavbu XII. sjezdu KSČ“. Že své slovo berou vážně, dokazuje neklesající vlna iniciativy. Hned 
druhý den po podepsání závazku přišli montážníci Transporty s dalšími závazky. Zakládač 
číslo 1, na němž mají do konce dubna smontovat zařízení z 60 procent, chtějí dokončit do té 
doby na 80 %. Stavaři soudruha Martince na výstavbě trafostanice pracovali ve dne v noci, 
aby 16. dubna předali elektromontážníkům alespoň část objektu pro montáž. A úspěšně. 
Elektromontážníci přišli na nápad, připravovat odděleně svoje prvky, aby mohli v podstatně 
zkrácených lhůtách smontovat celé zařízení. Všichni lidé, téměř každý z jiného konce republiky 
a z mnoha různých podniků, sjednotili své síly, aby v boji o „Stavbu XII. sjezdu“ zvítězili.  
 
Číslo 22 – 1. června 1962 

Montážníci a stavaři na Čertových schodech stojí ve slovu. K. P. 
Boj pracujících na výstavbě velkolomu Čertovy schody za splnění slova daného straně trvá. 
Jednotlivé body sdruženého závazku pomalu přecházejí z papíru do skutečnosti a stále určitěji 
se rýsuje naděje na obrovský úspěch, kterému by ještě před několika měsíci nikdo nevěřil. 
První vládní termín bude splněn. Co se však skrývá za těmito několika prostými slovy, těžko 
pochopí někdo, kdo nezná a neviděl Čertovy schody, a kdo nezná a neviděl jejich lidi. 
Montážníci a stavbaři zde bojují v jednom šiku o název „Stavba XII. sjezdu Komunistické strany 
Československa“. 
Montážníci Přerovských strojíren dohánějí plněním svých závazků zpoždění Konstruktivy, 
která má velké potíže. 
Nedostávají se jí stabilizované kádry, zápasí s nedostatkem kvalifikovaných řemeslníků, má i 
potíže s materiálem. Přerováci proto přidali, kde bylo třeba. Zkrátili hrubou montáž šachtových 
pecí o dva dny proti závazku. Bílí zedníci Teplotechny to uvítali, začali s vyzdívkou dřív a nyní 
mají třetí, čtvrtou a pátou pec hotovou a zbývající dvě dokončí v termínu, aby prvního července 
byl zahájen zkušební provoz.  
 
Číslo 24 – 15. června 1962 

Proč v JZD Mír Tmaň neplní dodávky masa? 
Od počátku letošního roku patří JZD Mír mezi družstva, která špatně plní dodávkové úkoly 
v mase. K 20. květnu splnili státní plán v hovězím mase pouze na 44 %, ve vepřovém mase 
na 64 %. Tato skutečnost je o to závažnější, že loňského roku se tmaňští s úkoly vyrovnali. 
Proč proto v letošním roce ve Tmani úkoly neplní? 
Tuto otázku jsme položili předsedovi družstva i některým družstevníkům a poznali jsme, že jim 
není lhostejné, že se s úkoly nevyrovnávají. Přesvědčili jsme se o tom nejen v rozhovoru, ale 
přímo ve stájích, kde se věnuje mnoho úsilí tomu, aby se situace v plnění změnila k lepšímu. 
Svědčí o tom péče ošetřovatelek prasnic soudružek Ježkové a Svobodové a ošetřovatelky žíru 
soudružky Mrkáčkové. Všechny soudružky věnují ošetřování svěřeného dobytka a přípravě 
krmných dávek, které jsou však v současné době chudé, takovou péči, aby dosáhly co 
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nejlepších výsledků. Hlavní příčinou zaostávání je tedy především nedostatečná krmivová 
základna, i přesto, že družstvo v loňském roce splnilo plánované hektarové výnosy obilovin. 
Projevuje se jak nedostatek jádra, tak i objemné píce. Tmaňští jsou si vědomi toho, že hlavní 
příčinou je to, že loňského roku dosáhli velmi špatných výsledků v pěstování brambor a silážní 
kukuřice, a to jsou krmiva, která dnes nejvíce chybí. Další oslabení krmivové základny 
způsobilo i to, že v loňském roce již družstvo nesklízelo 40 ha luk, které byly zabrány pro 
výstavbu velkolomu. Je pochopitelné, řekl nám předseda soudruh Štěpán, že tyto nedostatky 
se v našem družstvu ve výrobě projevily mnohem více, protože naše družstvo patří mezi ta, 
která jsou výrobou masa na 1 hektar zatížena největšími úkoly. 
To jsou příčiny, které způsobují, že Tmaň dodávky masa neplní. 
Z potíží, které dnes v JZD Mír s výrobou masa mají, si vzali družstevníci ponaučení. Na 
podkladě rozpracovaného CVFP vypracovali funkcionáři družstva krmný plán pro celé příští 
období a od loňského podzimu provádějí opatření k tomu, aby krmnou bilanci kryli v největší 
míře vlastní produkcí. 
Proto provedli rozorání 28 hektarů neproduktivních pastvin a na tuto plochu zaseli obiloviny, 
aby co nejvíce snížili schodek jádra. Za vymrzlou řepku na 18 hektarech byl zaset mák, aby i 
z ploch technických plodin byla doplněna krmná základna, byl proveden na celé ploše podsev 
krmnou mrkví. K zajištění dostatečného množství siláže byla plánem stanovená plocha 37 
hektarů kukuřice na siláž přeseta na 40 hektarech a na zimních směskách bude zaseto dalších 
deset hektarů. Kukuřici bude věnována mimořádná pozornost, aby bylo dosaženo co 
největších výnosů. Pro zvýšení výnosů brambor byly vybrány vhodné pozemky, které byly 
řádně vyhnojeny, a byla vyměněna veškerá sadba. Jednotlivé hony byly rozděleny mezi 
družstevníky, funkcionáře Jednotného zemědělského družstva a místního národního výboru, 
kteří o svěřené plochy budou po dobu vegetace pečovat. 
Od těchto opatření si slibují, že pomohou odstranit současné potíže a vytvořit předpoklady, 
aby se JZD Mír čestně vyrovnalo se svými úkoly.   
 
Číslo 48 – 30. listopadu 1962 

První šachtová pec na Čertových schodech zapálena. 
Vavříny bez slávy. 
Minulou sobotu byla už pravá zima. Zvláště tam nahoře na Čertových schodech. Skupinka lidí 
u první šachtové pece se choulila do kabátů. Už aby to bylo. Ano, kolikrát odložený termín 
zapálení první šachtové pece tu konečně byl.  
Předtím se muselo mnohé upravit, prozkoušet, prověřit. Tak přikazovala zodpovědnost 
k svěřenému úkolu. Teď nastal historický okamžik. Žádné dlouhé řečnění, jen krátce 
poděkovat lidem. V 11:20 hodin zapálil pec výrobní náměstek Ing. Skála.  
Tak nějak je to asi napsáno v provozním deníku s datem 24. listopadu 1962. Významný 
okamžik se přehoupl do starostí všedního dne. Co ukazují teploměry, tlakoměry, tahoměry a 
všechny další měřicí přístroje, kde je ještě třeba utěsnit vzduch, kde odstranit únik oleje … 
V pondělí 26. listopadu se na vynášecím pásu objevilo něco velmi podobného vápnu, 
vzhledem i vlastnostmi. Opravdové vápno začne pec dávat asi za deset dnů. A pak, až se 
postupně rozjede výroba na všech pěti pecích (za měsíc má být zapálena druhá), bude kusové 
vápno bez ustání posunováno pásem k nakládací rampě. Nebude jej málo. Každý den celý 
vlak. Lidé, kteří se na výstavbě šachtových pecí podíleli, budou dělat jinou práci. I v nich 
zastanou všední starosti dobrý pocit radostné chvíle, kdy se temný, hutný kouř nad pecí měnil 
v bělomodrý obláček. Vejdou však stejně jako všichni budovatelé našeho velkolomu, třeba 
beze jména, do dějin, protože každý z nich bojoval podle svých sil a schopností o nový zítřek. 
Tak si sklenuli upracovanými dlaněmi pomník dělnické cti a slávy.  

 
 

   autor Jaroslav Horáček 
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HISTORICKÉ FOTOGRAFIE Z TMANĚ – 39. DÍL 

Rekonstrukce horního zámeckého dvora tmaňského zámku – část 2 
 
V minulém díle jsme vám spolu s projektovou manažerkou firmy Senlife Terezou 

Frankovou popsali, jak se postupně začíná měnit okolí tmaňského zámku. Přiložil jsem 
k povídání několik svých fotografií z let 2007 a 2016, takže nyní budete mít tu a tam možnost 
vidět, do jaké míry se horní zámecký dvůr postupně mění.  

Počátkem března jsem také obešel několik pamětníků, abych si ověřil svoje 
vzpomínky z mládí, abych je případně doplnil a abych vám na těchto stránkách nekázal 
bludy.  

Navštívil jsem paní Martu Polenovou, Karla Zbuzka, Jirku Skopových, Pavla Kliku, paní 
Marii Bryndovou, něco jsem probral s oběma svými sestrami. Pokecali jsme, zavzpomínali – 
a doufejme, že to, co z toho postupně vzejde, by společně se současným děním mohlo 
postupně vycházet v Obzoru.  

Pro začátek tedy ještě trochu historie, aby nám pomohla lépe se ve dvoře i ve 
fotografiích orientovat: 

Na prvním snímku jsou znázorněny jednotlivé budovy horního dvora, tak, jak si je 
pamatujeme z 50. a 60. let minulého století a které si jistě pamatuje většina starousedlíků. 
Pro ty mladší jsem připsal, jakému účelu za mých mladých let tyto stavby sloužily. Ve dvoře 
bylo tehdy ještě pár objektů, které už dávno zmizely - mnohdy už i z povědomí těch starších. 
Do plánku jsem s pomocí výše jmenovaných zakreslil pouze jejich obrysy. Těmito objekty byla 
kovárna, domek kováře, kolárna s truhlárnou a malý domek, který stával poblíž nich.  

Kovárna byla tehdy v podstatě něco jako veliká vyzděná zemljanka zabudovaná ve 
svahu. Byla zastřešená, kompletně vybavena veškerým potřebným kovářským náčiním; po 
válce v ní býval kovář německého původu – vazba chlap a my jsme si s ním tenkrát jako děti 
dost rozuměli. Pak zmizel – možná byl odsunut v rámci poválečného odsunu Němců, možná 
se odstěhoval jinam – nevím. Nepodařilo se mi zjistit.     

Na druhém snímku jsou dva z mých pomocníků - Pavel Klika, jehož fotografie z 80. a 
90. let minulého století jste mohli vídat na stránkách Obzoru a paní Marie Bryndová. 
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Nicméně nechme alespoň z větší části historie. Ta se nám sice bude se současným 
děním neustále prolínat, ale snad to nebude příliš vadit. 

Do vlastnictví fy Senlife dnes patří budova zámku, stávající objekty horního dvora 
s výjimkou prvého nízkého domku po levé straně dolního vjezdu do areálu. Ten zůstává 
v majetku obce. Z ostatních míst v okolí zámku patří obci i nadále domek bývalé váhy před 
zámkem a bývalý domek zahradníka v dolním rohu bývalé zámecké zahrady. Sportovcům 
zůstávají tenisové kurty, zahrádkářům jejich zahrádky.  

Zbytek bývalého parku a prostor před horním vjezdem do areálu - podle tmaňského 
místopisu zvaný Rajčůr (někdy též Drajčůr) dnes rovněž patří Senlifu a na místě bývalého 
občasného rybníčku bude vybudováno parkoviště. 

Dnešní fotografie jsou většinou jednak z 26. února 2023, jednak z 25.března letošního 
roku. Ostatní snímky zde jsou pouze pro dokreslení rozdílu – kdysi - dávno a dnes. 

Abychom získali celkový přehled o areálu, začněme od horního vchodu: Zde by mělo 
být hlavní místo vstupu do areálu pro návštěvy. Dnes před bývalou horní bránou dvora roste 
rychlým tempem budova příští recepce. 

 

 
 

 
 

   

Rajčůr a horní vjezd 31.1.2016 Budoucí recepce koncem února 2023 

 

  

Horní vchod do areálu z 25.3.2023 Základy pro budovu nahrazující původní sýpku 
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V březnu 2023 byla už také zahájena výstavba nové budovy na místě bývalé sýpky. 
Pro ty z vás, kteří ji nepamatují, je na nejnovějším plánku areálu uvedena jako objekt pod 
písmenem B. Ten se podařilo společně s geodetem vytyčit a jak vidíte na snímku z 23.5.2023 
již došlo k vykopání a vylití základů, na nichž bude tato budova stát. 
 
Bývalý kravín (na plánku označený pod písmenem C) 

Pár pohledů z ulice Profesora Krbce z 31. ledna 2016 

Pár snímků z 13. února 2023: 
 

A nakonec dva snímky z dronu z 26.února 2023 

 
Na snímcích je dobře vidět, o jaký kus za pár dní pokročily práce na senících a střeše 

bývalého kravína. Sejmutá vazba, nově vybetonované podlahy… A koncem března 2023 
jsou už zase o kus dál. 
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Bývalý kravín má ovšem také svůj vnitřek. Zejména tam byste mohli vidět pohyb! 
Vyzděné příčky jednotlivých     místností, natahané kabely elektrické instalace – to vše je 
viditelné na první pohled.  

V současnosti jsou příčky v přízemí již zhruba nahozené, strop mezi přízemím a 1. 
patrem je vylitý betonem a v podstatě už jen málo brání tomu, aby se nové příčky 
jednotlivých místností v patře začaly stavět i tam.  

 

 
Bývalá konírna a stáj pro skot (na posledním plánku označena společně písmenem D) 
V přízemí objektu D (bývalé konírny a stáje) jsou v současné době očišťovány a 

vyspravovány klenby a vyzdívány příčky pro plánovanou jídelnu a zázemí kuchyně.  
 
Bývalá konírna 
Tady mám bohužel jenom dva snímky z konce února 2023. Na ten nejaktuálnější jsme 

při pořizování fotek poněkud pozapomněli. Pokud si na něj při příští návštěvě vzpomenu, 
vynahradím vám to. 

 
 

 
 
 
 

   

Bývalý kravín – pohled na vnitřek 

od horního vchodu z 31.1.2016 

Pohled v podstatě ze stejného místa 

z 16.února 2023 

Pohled opačným směrem 

z 25.března 2023 

  



13 

 

 

Bývalá stáj pro skot (býci, voli, telata) 

 
 
Bývalý vepřín (objekt E)  
V bývalém vepříně je už připravená hrubá podlaha. Vystupují z ní jednotlivé vývody 

pro připojení ke kanalizaci a k vodě. Opravené jsou i klenby a vyzdívají se první mezibytové 
příčky. 

 
Tak tohle byla zatím poslední prohlídka horního hospodářského areálu tmaňského 

zámku krátce po výlovu Veského rybníka 25.března 2023.  
Byl jsem tam s Tomášem a areálem nás provázela projektová manažerka firmy Senlife 

Tereza Franková a jednatel společnosti Senlife pan Lukáš Drásta. Popovídali jsme si, 
dozvěděli se, že se pomalu, ale jistě dokončují největší zemní práce a že tak bude větší 
možnost více se soustředit na práce uvnitř samotných objektů.   

Probírali jsme i další věci, ale o tom možná až někdy jindy. 

  

Snímek z 26.2.2023 Snímek z 25.3.2023 

  

Snímek z 26.2.2023 Snímek z 25.3.2023 
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Jak se zdá, myslí to společnost Senlife s dokončením prací na přestavbě areálu do 
konce letošního roku smrtelně vážně. 

Vlastní budova zámku se bude restaurovat až ve druhé etapě, takže se o ní letos asi 
moc konkrétního nedozvíme. 

 
Mějte se! 
Franta Procházka. 
 
P.S. 
Na poslední stranu dnešního vyprávění jsem zařadil nejnovější nákres celého areálu. 

Úmyslně jsem ho pootočil o 90o, aby byl lépe čitelný i pro ty z nás, kteří již na tom nejsme 
s čtením malých písmen nejlíp.  

Paní Franková si s ním dala určitě hodně práce, podle mne se jí docela povedl a tak jí 
za něj za vás za všechny alespoň touto formou děkuji. 

 
Možná si někteří z vás na plánku všimli i objektu G. Je to první domek vpravo u vchodu 

do areálu dvora od rybníka a patří obci, která v něm hodlá zřídit kavárnu. V současné době je 
zpracována studie; do jaké míry je zpracován projekt, případně zažádáno o stavební 
povolení, nevím. Pokud budete o této záležitosti chtít vědět víc, zajděte si na nejbližší 
veřejné zasedání obce; pokud se zeptáte, určitě se tam dozvíte všechno potřebné 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

autor František Procházka 
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NÁBOŽENSKÝ ŽIVOT V OBCI 

 

Církev římskokatolická 

 

Mše sv. v kostele sv. Jiří ve Tmani se koná v sobotu 22. dubna 2023 v 16:30 
hodin.  

Aktuální ohlášky nebo informace o mších sv. a o životě v Římskokatolické 
farnosti Žebrák najdete na webových stránkách www.farnostzebrak.cz . 

Nejbližším místem, kde mohou věřící z Tmaně a okolí navštívit 
v Římskokatolické farnosti Žebrák každou neděli v 8:00 hodin ráno mši sv., je kostel 
Narození Panny Marie ve Zdicích. 

 

autor Jaroslav Horáček 

 
Církev československá husitská 

 

Dne 6. března se NO CČSH tradičně účastnila oslav výročí Tomáše Garrigue 

Masaryka účastí na setkání v Poslanecké sněmovně Parlamentu České republiky.                  

Dne 7. března 2023 navštívili opět zástupci Dětského centra Světlušky ve Tmani a NO 

CČSH Tmaň z pověření pražského biskupa Davida Tonzara hřbitov v Lánech, kde 

položili kytici k hrobu první prezidenta Tomáše Garrigue Masaryka k výročí jeho 

narození. Tradičně se účastnili pietního aktu zástupci našeho státu, zástupci 

Československé obce legionářské, Sokola, dalších spolků a společností. Pietního aktu 

se účastnil patriarcha Církve československé husitské Tomáš Butta. 

Církev československá husitská ve Tmani pro Vás připravuje cyklus přednášek, 

ke kterým nás inspirovala práce dětí z Dětského centra Světlušky. Skleněné srdce, 

které děti vytvořily ve sklářském ateliéru Waga manželů Kaufmanových pro herce 

Alfreda Strejčka za jeho celoživotní lásku a propagaci díla a osobnosti Jana Amose 

Komenského, nás přimělo nazvat cyklus přednášek SRDCEM. Přednášky děláme pro 

Vás srdcem a hosté Vás seznámí s tím, co je právě pro ně srdeční záležitostí. Vstupné 

je dobrovolné. 

CČSH ve Tmani ve spolupráci s Obecním úřadem ve Tmani srdečně všechny 

zve na 1. přednášku "SRDCEM" MUDr. Josefa Donáta ve středu 12. dubna 2023 od 

17:00 hodin do přísálí Kulturního domu ve Tmani.                                           

Přednášku o práci, cestách po Africe, o pomoci, o všem co vychází ze srdce, si 

pro Vás připravil porodník, gynekolog, spisovatel, cestovatel a hlavně člověk se 

SRDCEM na pravém místě. Přijměte pozvání do přísálí Kulturního domu ve Tmani. 

Vstupné je dobrovolné a napomůže dalším krásným a smysluplným aktivitám. 

http://www.farnostzebrak.cz/
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Rezervace: jana.jeska@seznam.cz (Předmět: SRDCEM 1). 

Hod Boží neděle 9.4.2023 Bohoslužba ve Sboru Jiřího z Poděbrad ve Tmani v 16:00 

(+závěrečné společné posezení u kávy a čaje) 

Navštivte rovněž FB stránky NO CČSH ve Tmani, kde se můžete zaposlouchat do 

příspěvků k letošnímu Celonárodnímu Čtení Bible v podání různých interpretů. 

FB: @ccshtman. Možná i Vy si rádi otevřete knihu knih ve Velikonočním týdnu. 

Požehnané Velikonoce a radost ze Vzkříšeného Krista Ježíše, Světla světa. 
Kéž mír se rozhostí v širém světě a s křížem zemřou i veškeré sváry mezi lidmi. 

Bohoslužby duben 2023: 

Každou neděli od 16:00 hodin 

Změna: Dne 23. 4. 2023 Jiřská poutní bohoslužba začíná v 15:00 hodin se Svátostí 

křtu Jitky Karmazínové (MŠ Osov) a Miloslava Borovičky (ČsOL). 

Dne 23.4. 2023 od 17:00 koncert – pěvecký sbor Hlásky 

Srdečně zveme také na společnou akci 

 "Velikonoční filmový večer" s možností přespání, kterou pořádá Komunitní centrum 
sv. Ludmily na Tetíně dne 5. dubna 2023 od 18:30 (předpokládaný konec ve 22:00) pro 
mládež od 13 do 19let. Noční cesta ke kříži a přespání v KC. Příspěvek 100,-. (s sebou 
karimatku, spacák, baterku, svačinu). 

 

Na květen připravuje Náboženská obec Církve československé husitské ve Tmani 

Dne 8. května od 16:00 hodin 2. přednášku z cyklu "SRDCEM" tentokrát s druhým 
nejmladším lidickým dítětem Jiřím Pitínem pod názvem "Z LIDIC". Sbor Jiřího z 
Poděbrad. 

Dne 8. května od 17:00 hodin Tradiční koncert k ukončení války (hudební skupina 
Devítka) 

Dne 25. května od 17:00 hodin 3. přednáška z cyklu "SRDCEM" k výročí korunovace 
Jiřího z Poděbrad českým králem (1458) "KRÁL JIŘÍ Z PODĚBRAD" historika 
Profesora Petra Čorneje s úvodním slovem patriarchy Církve československé husitské 
Tomáše Butty. Sbor Jiřího z Poděbrad 

Přípravy na křest svatby – neděle ve Sboru Jiřího z Poděbrad (po předchozí domluvě) 

Kontakt: 602 766 899 FB: @ ccshtman 
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Dětské centrum světlušky 
 
Krásné jarní dny z Dětského centra Světlušky 

Celorepublikové Čtení Bible – je od od 2. 4. 2023 v plném proudu. Společně 

jsme se se Světluškami začali do této akce zapojovat již v roce 2017. I letos opět 

natáčíme videa ; ). Již jsme našli, ale stále hledáme dobrovolníky, kteří by si s námi 

přečetli text z Bible. Děkujeme Liborovi Kašičkovi, Zdeně Smolíkové, Zdeně 

Linhartové, Daniele Jandové, Dagmar Žákové a dalším, kdo se již zapojili. Děkujeme 

panu Michalovi Holasovi za pomoc s natočením videí. Sledovat je můžete na FB 

stránkách @ccshtman, kde jsou i loňská videa Světlušek z příběhu Tesař z Nazareta, 

která pro DC natočil a sestříhal pan Aleš Ptáček z CČSH. 

Děkujeme manželům Kaufmanovým, majitelům sklářského ateliéru Waga, kteří 

pro Světlušky připravili tvůrčí dílnu. Světlušky zde pod odborným vedením podle svých 

návrhů realizovaly DAR pro herce Alfreda Strejčka. DAR jsme předali dne 28. března 

2023 na Den učitelů - výročí Jana Amose Komenského, při setkání v Prosečnici, kam 

zástupce DC a NO CČSH pozvala ředitelka Pedagogického muzea v Praze a Knihovny 

J. A. Komenského paní Markéta Pánková. Děkujeme všem, kdo nám umožnili udělat 

radost SRDCEM. 

 

Schůzky Světlušek budou probíhat ve stanovený čas, pouze se změnou na Zelený 

pátek, kdy je schůzka ZRUŠENA. 

Na Velký pátek v 15:00 hodin setkání u smírčího kříže Vyšebohy mezi Tmaní a 

Chodouní - individuálně. 

V pondělí velikonoční dne 10. 4. 2023 se otevře Sbor Jiřího z Poděbrad pro koledníky 

od 9:00 do 12:00. Tentokrát bude Velikonční bojovka situovaná v místě. Těšíme se. 

Naše aktivity můžete sledovat na FB stránkách @svetluskytman, ale i v Našich 

Novinách, poberounském čtrnáctideníku, který zakoupíte v COOPu ve Tmani, 

Přejeme všem krásné Velikonoce : ). 

Vaše tmaňské Světlušky. 

Aktivity Světlušek můžete podpořit darem na účet FIO BANKY č. ú.: 210 117 55 89. 

I s Vaší pomocí měníme svět k lepšímu. 

Pravidelné schůzky Světlušek: Sbor Jiřího z Poděbrad každé úterý a čtvrtek od 15:00 
do 16:30. 
Pravidelné zkoušky pěveckého sboru hLásky:  Sbor Jiřího z Poděbrad každý čtvrtek 
od 17:30 do 18:30. 

 

autor Jana Šmardová 
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA TMAŇ 

 
Vážení čtenáři, 
bohatou fotodokumentaci k níže popisovaným akcím a aktuální informace naleznete 
na webových stránkách – www.skola-tman.cz 
 

Mgr. Růžena Kybikásová – ředitelka ZŠ a MŠ Tmaň 

 
Základní škola 

V pátek 3. března se na škole uskutečnilo fotografování všech dětí jako 
jednotlivců nebo společně se svými sourozenci. Jednalo se o nabídkové foto s jarní 
tématikou. 

Ve druhém březnovém týdnu si všichni žáci naší školy užívali jarní prázdniny.  
Ve čtvrtek 16. března proběhlo v naší škole po několikatýdenním nácviku 

anglických písniček a básniček ve třídách hudební a recitační klání, jehož se zúčastnily 
všechny třídy. Pro prvňáčky a druháčky byl úkol naučit se anglickou písničku a 
básničku opravdu nelehký, jelikož mají angličtinu jako vyučovací předmět až od třetí 
třídy. Část z nich však již navštěvuje kroužek angličtiny, a tak s velkou chutí svým 
spolužákům pod vedením paní učitelky pomohli zejména se správnou výslovností. 
Zdatní angličtináři, kterými jsou naši nejstarší - páťáci, dokonce zatančili spolu s 
písničkou i jednoduchý taneček. Díky pohybovému doprovodu k písničkám i k 
básničkám jsme neměli s porozuměním textu v angličtině velký problém. Všechny třídy 
podaly skvělý výkon, za který obdržely bouřlivý potlesk, jako třída diplom a každý z 
účinkujících malou sladkost. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

http://www.skola-tman.cz/
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V pátek 17. března se na naší škole, ve druhém až pátém ročníku, uskutečnila 
soutěž Matematický klokan 2023, která byla rozdělena do dvou kategorií podle věku 
žáků a náročnosti úkolů. Soutěž v kategorii CVRČEK je určena pro žáky druhého a 
třetího ročníku ZŠ, pro žáky čtvrtého a pátého ročníku je určena kategorie KLOKÁNEK. 
Žáci plnili různé druhy úloh, vybírali správnou odpověď z pěti nabídnutých možností 
(správná odpověď byla vždy jen jedna) zakroužkováním příslušného písmene.  Za 
každou správnou odpověď získali příslušný počet bodů.  Vyhodnocením si mohli 
porovnat své vědomosti s žáky z jiných škol na okrese Beroun, které se do soutěže 
zapojily. 

 
V pondělí 20. března vystoupili naši žáci na konferenci VáČS s pásmem básní 

a písní. Tímto vystoupením poděkovali za spolupráci s naší školou i za finanční dary, 
které naše škola během roku dostala. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
V pátek 24. března si žáci čtvrté třídy užili velice zajímavé dopoledne s panem 

Ivanem Spálenským v rámci PRCH. Jednalo se o další preventivní program zaměřený 
na vztahy v třídním kolektivu, prevenci proti šikaně a týmovou spolupráci. 

 

 

 

 



20 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 
 

 

V pondělí 27. března proběhl ve škole program Muzikohraní. Dětem byly 
představeny netradiční hudební nástroje, které si s nadšením vyzkoušely (theremin, 
slideboard, otamanote, laserová harfa, makey makey piano, guru drum). Nezapomnělo 
se ani na ten nejdostupnější nástroj – lidský hlas a zkouška hry na hřeben. Dětem se 
to moc líbilo, kde jinde by si zahrály písničky pomocí ovoce.  
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Ve čtvrtek 30. března si žáci třetí a čtvrté třídy užili poslední dvě hodiny 
v plaveckém bazénu v Hořovicích. Svůj plavecký výcvik zakončili soutěžemi a hrami 
ve vodě, což si skvěle užili. Nakonec všichni obdrželi „mokré vysvědčení“, se kterým 
se mohli doma pochlubit rodičům. 
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V pátek 31. března se žáci třetího, čtvrtého a pátého ročníku zúčastnili 
přírodovědně-vzdělávacího programu O hadech hravě. Jednalo se o interaktivní 
program zaměřený na vytvoření si pozitivního vztahu k hadům. Děti se dozvěděly 
velice zajímavé informace o hadech – mýty a fakta, hadí NEJ, hadi žijící v ČR. Mohly 
využívat mnoha pomůcek – 3D puzzle, figurky hadů, knihy a kartičky. Na závěr jim byly 
představeny tři druhy živých nejedovatých, klidných hadů, které si mohly podržet v 
ruce, pohladit a také vyfotit se s nimi. Všem se tento program velice líbil. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

Kolektiv ZŠ Tmaň 
 

Mateřská škola 

Březen v mateřské škole 

Ve školce se těšíme na jaro a jarní svátky. Připravujeme se na Velikonoce. 

Školku už máme vyzdobenou. 
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Malujeme vajíčka, sázíme osení i jarní kytičky, tvoříme, ale učíme se i jaké zvyky 

k Velikonocům patří, koledy a jarní písničky. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Abychom posílili zdraví dětí, začali jsme pravidelně navštěvovat solnou jeskyni, 
kam se děti vždy moc těší 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Kolektiv MŠ Tmaň 

 

 



24 

 

 

Z DĚNÍ V OBCI 

Výlov Veského rybníku 25.3.2023 

 
Trvalo to hodně dlouho, v 70. letech minulého století byl rybník vypuštěn, dobrých pět nebo šest let 
vysychal, poté došlo v letech 1978 – 1981 k jeho vyčištění a vybagrování mnohaletého bahna. Před 
bagrováním byly obavy z nevybuchlých granátů, jimiž zde v květnu 1945 „lovili“ kapry vojáci generála 
Vlasova, tehdy na několik dní ve Tmani ubytovaní. Dopadlo to dobře, granáty zřejmě během třiceti 
pěti let zkorodovaly natolik, že nebyly nebezpečné. Vyschlé bahno bylo tehdy převážně vyvezeno na 
tmaňská pole a louky. 
Několik dalších let byl rybník obhospodařován benešovskými rybáři, od roku 1993 byl v péči 
tmaňských myslivců. 
Poslední – spíše minivýlov proběhl krátce poté a od té doby už byl rybník loven pouze udicemi. 
Není tedy divu, že letošní sobotní výlov, jemuž předcházelo totální vypuštění rybníka, vzbudil velký 
zájem mezi tmaňskou veřejností i mezi obyvateli okolních vesnic a že byl sledován pořádnou řadou 
zvědavců. 
Samotný výlov provádělo 25 tmaňských myslivců a 25 popovických rybářů. Nebylo jim co závidět, 
foukal docela ostrý a studený vítr a práce ve studené vodě nebyla žádnou procházkou růžovým 
sadem. 
Nicméně svého úkolu se chlapi zmocnili na jedničku.  
A jak vlastně výlov dopadl?  
Největším úlovkem byli bezesporu dva kapitální, cca dvoumetroví sumci o váze 60 – 70 kg. Dalšími 
kapitálními kousky bylo čtyřicet tolstolobiků o váze 20 – 30 kg, mezi nimi dokonce i jeden albín, 
kterého si hned na místě odkoupil jeden z popovických rybářů, aby rozšířil svůj chov takto 
atraktivních ryb ve svém soukromém rybníku.  
Byli vyloveni až osmdesáticentimetroví candáti, z nichž si většinu hned zajistili popovičtí rybáři pro 
doplnění jejich chovu a lepší zajištění rybího výtěru v bývalém popovickém koupališti Na plovárně u 
železniční trati. 
Cca tři metráky kaprů a amurů odkoupila do svého rybníka v Podskalí Vápenka Čertovy schody, něco 
se hned na místě prodalo i zájemcům z řad diváků. 
Neprodané ryby byly do doby znovunapuštění Veského rybníka dočasně rozmístěny v některých 
rybnících tmaňského katastru. Neuvádím úmyslně v kterých – proč usnadňovat příležitost pytlákům.  
V každém případě se do rybníka co nevidět vrátí alespoň jeden ze dvou ulovených sumců a velká 
většina tak zvaných „bílých“ plevelných ryb – karasů, cejnů a perlínů, které jsou pro život v rybníku 
nezbytné.   
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V neděli 26.3. provedli tmaňští myslivci ve vypuštěném rybníce sběr všeho možného smetí, které 
v něm nemá co dělat. Vysbíraný sajrat (jinak se to nedá nazvat) naplnil celé dva kontejnery.  
Největším exponátem bylo jízdní kolo. 
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Letošním výlovem ukončili myslivci pronájem rybníka a rybník tím pádem přestává být rybníkem 
lovným. Pod tento fakt se do značné míry podepsali zejména agresivní cizojazyčně mluvící pytláci 
z okolních obcí, kteří byli v poslední době na našem rybníku až příliš častými hosty. 
 
A nakonec pár snímků ze sobotního odpoledne, kdy už bylo všechno uloveno. Takhle vypuštěný 
rybník už asi dlouho neuvidíte. 

 
 
Vypuštění rybníka odhalilo bohužel závažný problém – hráze na severní i na jižní straně nejsou v 
dobrém stavu a bude nutno je urychleně opravit. A asi to nebude zrovna laciná záležitost.  
Preventivně se začalo uvažovat dokonce i o vybagrování bahna z rybníka, bylo dokonce objednáno i 
jeho měření a bylo zjištěno, že na některých místech dosahuje celých 80 cm.  
Naštěstí není těch míst příliš mnoho a jak mohl každý vidět, většina rybníka má dobré kamenité dno 
– takže – alespoň podle mého názoru - snad bagrování ještě nějaký ten čas počká. 
 

autor František Procházka 
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KULTURA 
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SPORT 

S jarními měsíci se do Tmaně vrátila III. třída okresní fotbalové soutěže. A hned 
v prvním zápase k nám dorazil těžký soupeř z Loděnic. Po dlouhé zimní přípravě, 
velkých změnách a nových jménech v sestavě ležela před týmem i velká očekávání. 
A podle toho jsem i vstoupili do zápasu, kdy jsme se dvěma brankami velmi rychle 
dostali do vedení. Bohužel nás míra zodpovědnosti dohnala a Loděnice vytrvalým 
tlakem srovnali na konečných 2:2.  

Další utkání mělo průběh úplně opačný, kdy jsme jeli na venkovní zápas do 
Vysokého Újezda s jasným cílem třech bodů a tím i odskočit v tabulce. Bohužel se 
nám nepovedl začátek zápasu a brzy jsme prohrávali 3:0. Po rychlé reakci trenérského 
týmu a skvělému výkonu hráčů se podařilo zvrátit výsledek a fantastickým výkonem 
celého týmu jsme se nakonec radovali z vysokého vítězství 8:4. Za zmínku jistě stojí 
„dvojitý“ hattrick Vladimíra Kincla, 
kterému se začátek letošní sezóny 
opravdu vydařil. 

Zajímavostí je, že z celého 
utkání je pořízen kamerový 
záznam ze zařízení VEO, což je 
zařízení, jenž zakoupil OFS 
v Berouně ve spolupráci s SKFS. 
Jedná se o technoligii s umělou 
inteligencí, jenž je schopno samo 
natáčet fotbalové zápasy. Hráči se 
tak mohou těšit na podrobný rozbor 
tohoto zápasu, který pro ně trenér Tomáš Kvasnička jistě nachystá. 

Doufáme, že i v následujících zápasech se nám bude dařit a že se s námi bude 
radovat víc a víc diváků.  

Mládežnickým týmům zatím nezačala ligová sezona, ale o to víc se děti snaží 
pracovat na svých schopnostech. Musíme určitě poděkovat novým trenérům z řad 
rodičů a sousedů - Pavel Kokeš, Martin Mikovec, Michal Vostárek, Dagmar Žáková - 
kteří se přidali do našeho týmu a snaží se nám pomáhat v našem úsilí.  

Brzy se na vás těšíme opět na hřišti! 

TJ VČS Tmaň 
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INFO OBCE 
 

Pohotovostní služby zubních lékařů 

Pohotovostní služby zubních lékařů jsou v březnu 2023 zajišťovány na Berounsku a 
Hořovicku v době od 08:00 – 11:00 hodin takto: 

Termín  Zubní lékař / adresa ordinace Telefon  

7.-8.4.2023 Dr. Csölle Zdenka 
Králův Dvůr, Průmyslová 614 

722 532 538 

9.-10.4.2023 Dr.  Danyliuk Bohdan 
Beroun, Talichova 825 

311 624 375 

15.-16.4.2023 Dr Davidová Petra 
Beroun, Tř. Polit. Vězňů 40 

775 595 704 

22.-23.4.2023 Dr. Fiala Martin 
Beroun, Holandská 123 

728 961 496 

29.-30.4.2023 Dr. Holmanová Jarmila 
Hořovice, Komenského 49 

311 516 660 

 

Zahradnictví Tmaň, ul. Profesora Krbce 64 

Prodejní doba: 
Pondělí až pátek 9:00-16:00 hodin; sobota 9:00-12:00 hodin; neděle zavřeno.  
Všechny státní svátky zavřeno. 
Přivítáme vás v příjemném prostředí plném skalek, jezírek s rybami a lekníny, můžete u 
nás tedy i příjemně relaxovat. 
Začalo jaro a my jsme připraveni poradit vám a pomoci s péčí o vaši zahrádku. 
Pro vaši zahradu nabízíme široký sortiment menších či větších rostlin, květin, keřů a stromů, 
například: vřesovištní rostliny, trvalky, skalničky, azalky, rododendrony, kanadské borůvky, 
brusinky, okrasné trávy, okrasné keře a dřeviny, jehličnany. S výběrem rostlin pro vaše 
podmínky a stanoviště vám rádi poradíme. 
Nabízíme ovocné stromy v kontejnerech za 280 Kč (jabloně, hrušně, meruňky, broskve, 
třešně). 
V našem zahradnictví najdete též široký sortiment substrátů v různém balení od 20 do 75 l, 
například zahradnické substráty, substráty pro okrasné dřeviny, pro rododendrony a azalky aj., 
bílou rašelinu, drcenou kůru, mulčovací kůru. 
Dále u nás můžete zakoupit zahradní náčiní, truhlíky, květináče, mísy, sezónní dekorace, 
keramiku, svíčky atd.  
Prodej krmných směsí značky Versele Laga (Belgie) a Fink Nezvěstice pro králíky, nosnice, 
kuřata, kachny, kachňata, krůty, koně aj. Prodej doplňků výživy a vitamínů pro zvířata, prodej 
lizu, sušeného mléka pro jehňata a kůzlata, prodej granulí pro psy a kočky, napáječky a krmítka. 
Prodej krmiva a potřeb pro chov holubů.  
Další podrobnosti, včetně fotogalerie nabízených produktů, najdete na webových stránkách 
Zahradnictví Tmaň: www.zahradnictvitman.cz . 

Přijďte se podívat. Těšíme se na vaši návštěvu! 
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